

# 耐火材料

REFRACTORIES

双月刊

美国《化学文摘(CA)》和《剑桥科学文摘》、荷兰Elsevier《斯高帕斯数据库(SCOPUS)》、俄罗斯《文摘杂志》等收录期刊

因为专一，所以专业  
Since 2003/十多年来我们只做矾土/

河南兴亚能源有限公司  
[www.bauxitechina.com](http://www.bauxitechina.com)



回转窑、倒焰窑矾土熟料  
均化矾土熟料

电话: 0391-6798686 6798888

业务联系: 18839010635/18539116599

E-mail: [xnyx2012@163.com](mailto:xnyx2012@163.com)

地址: 河南省济源市玉川产业集聚区



中钢集团洛阳耐火材料研究院有限公司 主管、主办

万方数据

2018 · 1

2月  
出版

第 52 卷 (总第 349 期)

## 目 次

### 研究开发

- 1 添加 $\text{Er}_2\text{O}_3$ 及煅烧温度对固相反应制备 $\text{CaTiO}_3$ 材料的影响.....安 迪, 罗旭东, 刘鹏程, 谢志鹏, 李 婷  
6 水浸泡养护对铝酸钙水泥水化行为影响的研究 .....曹 壮, 王 坤, 张孝春, 张三华, 肖家志  
10  $\text{MgO}$ 在 $\text{Al}_2\text{O}_3$ - $\text{SiC}$ - $\text{C}$ - $\text{Si}$ - $\text{Al}$ 体系中的高温反应 .....张利新, 张金成, 徐恩霞, 廖绍虎, 刘新红  
14 添加 $\text{Al}_2\text{O}_3$ -MA复合微粉对铝镁质浇注料性能的影响.....周渝豪, 张丹洋, 江 念, 陈 帆, 贾文杰  
19 煤熔渣对镁铝尖晶石质耐火材料的侵蚀机制.....曹雨后, 李红霞, 徐恩霞, 王 刚  
23 五种耐火材料的抗飞灰侵蚀对比试验.....耿可明, 王 祺, 张永治, 王 眇, 冯志源  
27 电炉钛渣对不同耐火材料侵蚀的热力学计算.....吕晓东, 黄 润, 钱 星, 刘鹏胜, 张金柱  
31 添加 $\text{ZrO}_2$ 或 $\text{Y}_2\text{O}_3$ 对氧化镁高温真空稳定性的影响.....刘 洋, 李志坚, 吴 锋, 刘 剑

### 生产应用

- 35 宝钢湛江钢铁高炉系统耐火材料的配置与应用.....敖爱国, 梁利生, 贾海宁  
40 添加 $\text{Y}_2\text{O}_3$ 对 $\text{CaF}_2$ 陶瓷烧结和抗水化性的影响.....马 翔, 黄德信, 粘洪强, 夏金峰  
44 转炉出钢口镁质修补料的研制与应用.....徐 勇, 邹国荣, 赵 贵, 邓良奎, 沈 钢  
48 骨料粒度级配对 $\text{Al}_2\text{O}_3$ - $\text{SiC}$ 自流浇注料流动性和流变特性的影响 .....望伊涛, 王亚娟, 秦 岩  
52 添加硼镁矿对镁碳砖高温性能的影响.....戴晨晨  
56 烧结尖晶石细粉加入量对刚玉-尖晶石浇注料性能的影响.....  
.....高 梅, 李朝云, 王团收, 任 林, 刘 丽, 张 盛  
60 蓝晶石基莫来石粒度对硅莫砖性能的影响.....宋信钊, 叶方保, 石 凯, 郑建立, 曹 伟  
63 耐火材料成型模具的气体碳氮共渗.....王 祺  
66 高炉主沟自流浇注料的研制与应用.....李新健, 林先桥, 全坤朋, 刘忠江

### 综合评述

- 68 钛-陶复合材料的研究进展.....任鑫明, 马北越, 于景坤, 刘国齐, 李红霞  
75 易氧化材料的应力-氧化研究进展 .....陈晓雨, 文钰斌, 陈 浩, 顾 强, 刘新红, 贾全利

### 综合信息

“第十六届全国耐火材料青年学术报告会” 征文通知(9); 减压条件下滑板砖工作面损伤的加剧(34)

# Contents

- 1** Effect of  $\text{Er}_2\text{O}_3$  addition and calcining temperature on  $\text{CaTiO}_3$  material prepared by solid reaction  
*An Di,Luo Xudong,Liu Pengcheng,Xie Zhipeng,Li Ting*
- 6** Effect of curing by immersing in water on hydration of calcium aluminate cement  
*Cao Zhuang,Wang Kun,Zhang Xiaochun,Zhang Sanhua,Xiao Jiazh*
- 10** High temperature reactions of  $\text{MgO}$  in  $\text{Al}_2\text{O}_3-\text{SiC}-\text{C}-\text{Si}-\text{Al}$  system  
*Zhang Lixin,Zhang Jincheng,Xu Enxia,Liao Shaohu,Liu Xinhong*
- 14** Influence of  $\text{Al}_2\text{O}_3$ -MA composite micropowder addition on properties of alumina-magnesia castables  
*Zhou Yuhao,Zhang Danyang,Jiang Nian,Chen Fan,Yuan Wenjie*
- 19** Corrosion mechanism of molten coal slag to magnesium aluminate spinel refractories  
*Cao Yuhou,Li Hongxia,Xu Enxia,Wang Gang*
- 23** Comparison of fly ash resistance of five kinds of refractory bricks  
*Geng Keming,Wang Qi,Zhang Yongzhi,Wang Han,Feng Zhiyuan*
- 27** Thermodynamic calculation on corrosion of electric arc furnace titania slag to different refractory materials  
*Lyu Xiaodong,Huang Run,Qian Xing,Liu Pengsheng,Zhang Jinzhu*
- 31** Effect of  $\text{ZrO}_2$  or  $\text{Y}_2\text{O}_3$  on high temperature vacuum stability of magnesia *Liu Yang,Li Zhijian,Wu Feng,Liu Jian*
- 35** Configuration and application of refractories for blast furnace systems in Baosteel Zhanjiang Iron and Steel Co.,Ltd.  
*Ao Aiguo,Liang Lisheng,Jia Haining*
- 40** Influence of  $\text{Y}_2\text{O}_3$  addition on sintering and hydration resistance of  $\text{CaF}_2$  ceramics  
*Ma Xiang,Huang Dexin,Nian Hongqiang,Xia Jinfeng*
- 44** R&D and application of magnesia repairing mix for steel tapping hole of converters  
*Xu Yong,Zou Guorong,Zhao Gui,Deng Liangkui,Shen Gang*
- 48** Effect of size distribution of brown corundum aggregates on flowability and rheological behavior of  $\text{Al}_2\text{O}_3-\text{SiC}$  self-flow castables  
*Wang Yitao,Wang Yajuan,Qin Yan*
- 52** Effect of ascharite ore addition on high-temperature properties of magnesia-carbon brick *Dai Chenchen*
- 56** Influence of sintered spinel fines on properties of corundum-spinel castables  
*Gao Mei,Li Zhaoyun,Wang Tuanshou,Ren Lin,Liu Li,Zhang Sheng*
- 60** Effect of particle size of kyanite-based mullite on properties of  $\text{SiC}-\text{mullite}$  brick  
*Song Xinzhou,Ye Fangbao,Shi Kai,Zheng Jianli,Cao Wei*
- 63** Gas carbonitriding of shaping mould for refractories  
*Wang Qi*
- 66** Research and application of self-flow castables for blast furnace main trough  
*Li Xinjian,Lin Xianqiao,Quan Kunpeng,Liu Zhongjiang*
- 68** Research progress of titanium-ceramics composites *Ren Xinming,Ma Beiyue,Yu Jingkun,Liu Guoqi,Li Hongxia*
- 75** Stress-oxidation research progress of easily oxidized materials  
*Chen Xiaoyu,Wen Yubin,Chen Hao,Gu Qiang,Liu Xinhong,Jia Quanli*

Sponsor : Sinosteel Luoyang Institute of Refractories Research Co., Ltd.(LIRR)

Editor and Publisher : The Editorial Board of NAIHUO CAILIAO

Editor-in-chief : Prof.CHAI Junlan

Add : 43 Xiyuan Road,Luoyang,Henan 471039,China

Tel : +86-379-64205958

Fax : +86-379-64205968

E-mail : cjl@nhcl.com.cn

Web Site : <http://www.nhcl.com.cn>, [www.china-refractories.cn](http://www.china-refractories.cn)

Subscription rate : USD 150(overseas,including air mail postage)

Sponsored by Sinosteel Luoyang Institute of Refractories Research Co.,Ltd.(LIRR), established in 1966, Naihuo Cailiao(Refractories) is the only technical journal in Chinese in China's refractories industry that reports current situations of the R & D, production and application of refractories in China together with the development status and trend of refractories science and technology abroad. Naihuo Cailiao is published bimonthly and distributed both at home and abroad with the annual distribution circulation of about 20 thousand copies.

Naihuo Cailiao also affords space for advertisement which is beneficial to the manufacturers and users home and abroad to establish connection between them, to promote production and sales and especially help foreign companies share China's market.